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Abstract

This study was conducted at the National Higher School of Agronomy (ENSA) to
investigate the nitrogen use efficiency (NUE) in 8 Algerian maize populations originating from
the Sahara with two hybrids as a control, cultivated under two nitrogen treatments (0 kg N/ha
and 150 kg N/ha). The analysis of variance showed a highly significant differences between
populations for the eight traits studied. Multivariate analysis classifies the 10 genotypes in 3
clusters with a different distribution of genotypes within treatments. For both nitrogen
treatments, the best cluster is cluster 3 which groups genotypes with high grain yields and high
N use efficiency values.

Keywords: Zea mays L., Algerian populations, agro-morphological characterization, nitrogen
use efficiency.
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Résumé

Cette étude a été menée au niveau de la station expérimentale de 1’école Nationale
Supérieure Agronomique (ENSA), pour étudier I’efficience d’utilisation de 1’azote (NUE) chez
8 populations algériennes de mais originaires du Sahara avec deux hybrides comme témoin,
cultivées sous deux traitements d’azote (0 kg N/ha et 150 kg N /ha). L’analyse de la variance a
montré une différence trés hautement significative entre les populations pour les huit caracteres
étudiés. L’analyse multivariée a classé les 10 génotypes en 3 clusters avec une répartition
différente des génotypes entre les deux traitements. Pour les traitements azotés, le meilleur
cluster est le cluster 3 qui regroupe les génotypes avec des hauts rendements en grains et des
valeurs ¢levées d’efficience d’utilisation de 1’azote.

Mots-clés : Zea mays L., Populations algériennes, Caractérisation agro-morphologiques ;
Efficience d’utilisation de I’azote.



